
ČT 2, Události, komentáře, 18.3.2008 

Bitva o stravenky 
 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Dobrý večer. Začínají Události, komentáře. 
Ještě před pár týdny to vypadalo, že stravenky mají své dny spočítány. Vláda je chtěla zrušit a ušetřit. 
Jenže pak se ozvaly odbory, zaměstnavatelé a nakonec i vládní poslanci. Takže teď to vypadá, že 
zaměstnanci stravenkami budou platit v restauracích, ale i v obchodech. Byly tedy debaty jen 
úhybným manévrem? Čím by se jinak živily společnosti zabývající se stravenkami? A není český 
daňový systém zaplevelen až příliš mnoha nejrůznějšími výhodami? 
Bitva o stravenky čeká Poslaneckou sněmovnu. Zrušení jejich daňového zvýhodnění už posvětila 
vláda. S velkou podporou mezi poslanci ale počítat nemůže. Narazila nejen u opozice, ale i u vlastních 
zákonodárců. Uhájit stravenky chtějí také odbory a zaměstnavatelé. 
 
Daniela PÍSAŘOVICOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Návrh na zrušení daňového zvýhodnění stravenek neprojde ani prvním čtením v kuloárech sněmovny. 
Jenže, nejen z úst opozice, ale i některých občanských demokratů. Z jejich dílny přitom myšlenka 
vzešla. 
 
Michal DOKTOR, poslanec /ODS/ 
-------------------- 
Ty stravenky se v České republice naprosto vymkly tomu, co je považováno za míru obvyklou. 
Představují riziko úniku, daňového úniku až osm miliard korun, a je třeba ten systém zásadně 
přehodnotit. 
 
Pavel SUCHÁNEK, poslanec /ODS/ 
-------------------- 
Stravenky by měly být v nějaké formě zachovány a musí se najít nějaká cesta, aby se nezneužívaly, 
nebyly používány jako ceniny normálně v obchodech, ale byly používány pouze na teplou stravu pro 
zaměstnance. 
 
Daniela PÍSAŘOVICOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Kromě vlastních poslanců se výhrady ozývají i od koaličního partnera - lidovců. 
 
Ludvík HOVORKA, poslanec /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Ti lidé, kteří nemají možnost dostat jídlo od zaměstnavatele přímo, tak to řeší pomocí stravenek a já si 
myslím, že to řešení je vyzkoušené a funguje. 
 
Daniela PÍSAŘOVICOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
A bouří se i opozice. 
 
 



Jiří DOLEJŠ, místopředseda strany /KSČM/ 
-------------------- 
Zrušení podpory stravenek nepomůže ani zaměstnancům, ani malým firmám, ani hospodským. Takže 
je to nesmysl, my budeme proti. 
 
Jiří PAROUBEK, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Koneckonců málo se najde takových věcí, které sjednotí odbory a zaměstnavatele, což se v této věci 
stalo. 
 
Daniela PÍSAŘOVICOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Jediní zelení za zrušením daňového zvýhodnění stravenek stojí. Bylo součástí původního návrhu 
reformy veřejných financí, a proto ho chtějí hájit i nadále. 
 
Martin BURSÍK, vicepremiér, předseda strany /SZ/ 
-------------------- 
Na druhé straně nás poněkud zaráží, že navrhovatel tohoto bodu, ODS, sama není v linii a vlastně 
úplně tak není schopna si zajistit tu podporu. 
 
Daniela PÍSAŘOVICOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
O stravenky se vedla bitva už v srpnu při schvalování reforem. Nakonec v daňových výjimkách 
zůstaly. Vynutit si to měli přeběhlíci Miloš Melčák a Michal Pohanka. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
No, a téma stravenek rozebereme v Událostech, komentářích s členy rozpočtového výboru sněmovny, 
Michalem Doktorem z ODS. Dobrý večer. 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
A Miroslavem Svobodou z ČSSD. Dobrý večer i vám. 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Vy jste, pane poslanče Doktore, naznačil, že by ten váš návrh neměl směřovat k úplnému zrušení 
stravenek. Jak tomu máme tedy rozumět? 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Já myslím, že je třeba tu celospolečenskou debatu o stravování obecně posunout do daleko větší šíře, 
do daleko větších rozměrů, které souvisejí s tím fenoménem stravování. Považte, tak jednoduchá věc 



jako stravování zaměstnanců a náš právní řád to řeší čtyři ... čtyřmi různými způsoby, čtyřmi 
mechanismy, třemi daňovými režimy. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Promiňte, ale není to právě spíš otázka těch daňových režimů, pane poslanče, tedy není podstatnější ta 
otázka kolem daňových zvýhodnění než to, že se jedná právě o stravenky? 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Ty stravenky jsou toho součástí a ty stravenky jsou symbolické především v tom, že zavedl ... zavedly 
do toho systému stravování výraznou nerovnováhu, výraznou nespravedlnost. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Buďte, prosím, trošku konkrétnější. Co tedy bude ten návrh obsahovat, jak by to mělo podle vás 
vypadat? Úplné zrušení stravenek to tedy nebude? 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Úplné zrušení stravenek je samozřejmě dál součástí toho konceptu, a myslím, že na konci musí být 
daleko jednodušší systém podpory závodního stravování. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Čili na začátku nějaké nezrušení, potom zrušení, abychom tomu rozuměli, pane poslanče, zkuste to 
vysvětlit jasně, jak tedy to chcete udělat? 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Zrušení stravenek samozřejmě nadále trvá, ale ten koncept je třeba celý rozšířit. Stravenky nemohou 
zavádět nerovnost na pracovišti, na jednom a témže pracovišti jedné a té samé firmy. Nemohou být 
zaměstnanci nebo neměli by být zaměstnanci, kteří čerpají podporu závodního stravování, klasického 
stravování například ve formě dvanácti korun a vedle nich zaměstnanci, kteří dostávají stravenky v 
nominální výši devadesáti korun. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane poslanče Svobodo, v jaké formě mají existovat stravenky a případné daňové zvýhodnění podle 
ČSSD? 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Především asi v tuto chvíli je potřeba říci, že ten návrh, který je z dílny pana Topolánka, respektive 
některých poslanců ODS, tak jednoznačně říká zrušit stravenky. Na druhou stranu to odůvodnění 
tohoto návrhu se říká, že vzniká nebo že je to zdůvodněno určitou asymetrií. Ta asymetrie právě 
vzniká tím, že se zruší, protože velké firmy budou mít své závodní, své závodní stravování a malé a 
střední podniky naopak, ta drobná výhoda se jim zruší. To znamená, ta asymetrie se ještě naopak 
zvýší. 
 
 
 



Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Nemají ta daňová zvýhodnění tedy přece jenom zůstat, ODS se přece vždycky profilovala jako strana 
hájící zájmy právě malých a středních podnikatelů, jak o tom mluvil pan poslanec. Pokud tohle 
zvýhodnění zanikne, tak to může právě tento podnikatelský segment docela vážně zasáhnout, 
nemyslíte? 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Já myslím, že ten morální hazard stravenek spočívá v tom, že dovolují těm příjemcům té stravenky 
myslet si, že jsou peníze, které mají zadarmo. To jsou ale ve skutečnosti peníze, které stát dovolil 
zaměstnavatelům poskytnout zaměstnancům a nezdaňovat je v případě, že je použijí na to, aby si 
koupili nebo pořídili stravování. Ale oni ve skutečnosti, anebo ve velké míře nejsou pro stravování 
vůbec používány. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane Svobodo, na druhou stranu, proč by měla existovat jakákoliv daňová zvýhodnění? To by je 
potom mohl požadovat každý, nejenom ti, co se zabývají stravenkami, ale i různé jiné firmy, v jiných 
oborech? 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Jako samozřejmě, ale jen pro upřesnění. Na základě šetření bylo zjištěno, že stravenky využívá zhruba 
jedna celá tři miliony zaměstnanců a z toho bylo zjištěno, že zhruba pět procent těchto lidí zneužívá 
stravenky. To znamená, že nelze hovořit o masovém zneužívání tohoto fenoménu. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ono je také celkem jasné, že je využívají, protože to je pro ně velmi výhodné, ale proč by ten systém 
neměl být třeba jiný, jednodušší? 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale v tuto chvíli se bavíme o tom, že zrušíme drobnou výhodu a nemáme alternativu. Naopak, 
provozovatelé stravenkových systémů chtějí prostě omezit, omezit to zneužívání. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Čili, promiňte, pane poslanče, jak tomu mám rozumět, kdyby byla nějaká alternativa, tak vy, 
respektive ČSSD byste také podepsali to, co chce vláda? 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Pokud ... to není o vládě. Kdyby byla alternativa, která bude zpřesňovat stávající stav, to znamená, 
bude omezovat to zneužívání, tak pochopitelně budeme pro. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Je taková alternativa, protože to, co navrhuje pan poslanec Doktor, asi tou alternativou není pro vás, 
jak jsem pochopil? 
 



Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Samozřejmě ne. Ten návrh tady leží na stole a tam jsou v tom návrhu dvě věty, které jednoznačně 
říkají "jenom zrušit". 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Pane redaktore, ta alternativa samozřejmě existuje, existuje už ve stávajícím daňovém řádu, ve 
stávajícím právním řádu. Tou alternativou je situace, kdy v restauraci, kdy dodnes platí zaměstnanec 
stravenkou, bude i nadále platit, ale jeho firma, protože slušná restaurace poskytující takové plnění, 
okamžitě po zrušení stravenek, respektive jejich daňové výhody, dostane nabídku rozumného 
zaměstnavatele a takových je na českém pracovním trhu většina, aby se stala smluvním partnerem. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Je to trošičku spoléhání na to, že jsou slušní zaměstnavatelé, neříkám, že nejsou, ale ... 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Ne, ne, to není, to není spoléhání se, to je konstatování faktu. Daňová výhoda je v tuto chvíli 
vyzvednutelná i touto formou. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Poprosím vás jenom o komentář k tomu, co řekl pan poslanec. 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale víte co, když chcete najít důvod, tak ho vždycky vymyslíte, a to mi připadá v tomto okamžiku. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ale to samé se dá říct i na vás, promiňte, pane poslanče. 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Proč? My obhajujeme to, co tady bylo zavedeno, je s ním obecná spokojenost a pokud tady vzniká 
námitka určitého zneužívání, tak jsme ochotni diskutovat o tom, jak zlepšit stávající stav. Ale proč 
zrušit drobnou výhodu, vždyť zaměstnancům se zdražuje a ještě z druhé strany se jim odebírají ty 
drobné výhody, které mají. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane poslanče Doktore, co říkáte tomu, že odbory a zaměstnavatelé se většinou v tématech moc 
nepotkávají, ale v tomto případě jsou dosti zajedno, myslím, že v tom příspěvku to říkal i pan 
předseda ČSSD Paroubek, a zdá se, že má asi v tomto bodě pravdu. 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
A to je ale velmi zjednodušené konstatování takzvaně. 
 
 



Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano, je to docela zajímavé. 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Tak ano. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Není to obvyklé rozhodně. 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Obvyklé to není, zajímává je jiná věc. V podnicích, kde mají největší sílu odborové svazy, je podpora 
... podpora stravování daleko nejnižší. Dokonce v oborech, které zpracovávají nerostné bohatství této 
země, je podpora ve výši dvanácti korun na oběd. Naopak ve finančních institucích, v bankách, v 
pojišťovnách dostávají zaměstnanci i stokorunové stravenky. Ta výrazná disproporce je dána něčím 
úplně jiným. Je dána kvalitou trhu práce a soutěží o zaměstnance a volnou pracovní sílou. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Dobře. Ještě jeden spor mi dovolte otevřít. Je to totiž, zdá se, věc, která rozděluje vaši stranu uvnitř. 
Jak jsme viděli v reportáži, tak někteří poslanci z ODS se zasazují o zachování zvýhodnění pro 
stravenky. Co tomu říkáte? 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Já myslím, že ti kolegové si jenom neuvědomili tu, tu míru toho rizika, které je se stravenkami 
spojené. S nadsázkou, ale nikoliv jenom s nadsázkou lze říci, že stravenkami se platí jak za stravování, 
tak cigarety, alkohol i psí konzervy, a to je nepřípustné a nadále nemožné podporovat. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže vaši kolegové se mýlí v tom, i ti, kteří docela jasně, sice ne na kameru, ale třeba of recording 
říkají, že skutečně souhlasí s vašim návrhem? 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Ne, ne, já myslím, že velmi důležitý, důležitým bodem bylo dnešní jednání poslaneckého klubu, kde 
zazněla mimo jiné data z průzkumu na sto třiceti tisících zaměstnancích, z kterých je zřejmé, jak 
zneužívání toho systému, tak rizika, která přináší. Zatímco podpora stravování, toho klasického 
závodního stravování se nevyvíjí a nezvyšuje, tak pobídky a podpora ve formách stravenek roste. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Vy jste k tomu něco chtěl říct? 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
No, samozřejmě. První, první argument, který tady byl řečen, tak samozřejmě, že horníci se nestravují 
na Václavském náměstí, to znamená, že jsou schopni si pořídit stravu levněji než, než umožňují 



stravovací zařízení. Proto zaměstnanci v bankách mají daleko větší zvýhodnění ve smyslu té částky 
samotné. Na druhé straně, co se týče, co se týče kolegů i z řad ODS, vždyť si vzpomeňte, jak vznikl 
ten problém. Ten vznikl, že média odhalily prostě kšeft poradce Dalíka za dvě celé šest milionů korun, 
a aby se to smetlo ze stolu, tak se tady vymyslel důvod, že je potřeba stravenky zrušit. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
A v téhle souvislosti mi dovolte otázku na vás, poslední, prosím, protože jak říkal pan poslanec, váš 
předseda pan Topolánek, respektive jeho blízký spolupracovník byl přednedávnem napadán kvůli 
stravenkám. Pak ODS přišla s návrhem na zrušení, ale teď to vypadá, že sama ODS ten návrh na 
zrušení potopí nebo minimálně slušná část vašeho klubu. Takže není to celé, včetně těch vnitřních 
rozporů, jenom úhybný manévr, aby ODS nakonec nemusela jít proti stravenkám? Skutečně je chcete 
zrušit? 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Pane redaktore, určitě nebude, určitě nebude nikdo z členů ODS hlasovat pro zamítnutí toho návrhu, 
tím jsem si jist, a protože chci být v závěru této relace, tohoto prostoru ... 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Slyšeli jsme o poslancích dneska, kteří mají jiný názor. 
 
Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
... a protože chci být v závěru tohoto, této relace velmi přátelský, věnuji pana kolegu Svobodovi ze 
sociální demokracie koncept sociální demokracie a jeho bývalého ministra financí Bohuslava Sobotky 
z roku 2004, který stravenky ruší. To pro vás, pane kolego, udělám. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Dobře. Prosím jednu větu na závěr. 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
No, nic, opět uhýbáme od původního tématu a to je samozřejmě, že pan Dalík prostě rozpoutal kauzu 
a v tuto chvíli prostě možná, doufejme, že stravenky zůstanou realitou a že ne určitým justátem, a 
proto by ... proto byly zrušeny. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pan Dalík tady není, takže na to těžko může reagovat, v každém případě vám oběma děkuju. 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
To není problém pana Dalíka, ale to je problém samozřejmě vlády a vládních poslanců. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
V každém případě oběma vám děkuju, že jste přišli. Na shledanou, pánové. 
 
 



Michal DOKTOR, poslanec, člen Rozpočtové rady PS /ODS/ 
-------------------- 
Na shledanou. 
 
Miroslav SVOBODA, poslanec, člen Rozpočtového výboru PS /ČSSD/ 
-------------------- 
Na shledanou, hezký večer. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
No, a v Brně je připraven Vladimír Filip, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových 
systémů. Dobrý večer. 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Vy bystě měl, předpokládám, radost, pokud by ty daňové úlevy pro stravenky zůstaly. 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
No, tak nezakrývám, že ne, ale určitě asi moje radost bude to poslední, kvůli čemu se bude rozhodovat 
tak nebo onak. Já bych chtěl trošku zareagovat na věci, které tady byly dnes řečeny a myslím si, že 
zazněla především řada velmi, mírně řečeno, nepřesných čísel. Pan poslanec Doktor by se měl podívat 
prostě do daňových zákonů a zjistil by, že když někdo dostává devadesátikorunovou stravenku, tak to 
absolutně neznamená, že dostává od zaměstnavatele devadesátikorunový příspěvek. S příspěvky, které 
vlastně jsou přisunovány zaměstnancům prostřednictvím stravenek, tak jsou omezeny. Jsou omezeny 
pětapadesáti procenty hodnoty stravenky a jsou omezeny na sedmdesát procent stávající prostě ... 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane Filipe, jestli dovolíte, abychom ... 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
... stravného na služební cesty pět až dvanáct hodin. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano. Pane Filipe, jestli dovolíte, abychom to, abychom to vrátili zase zpátky, protože pan Doktor na to 
už reagovat nemůže. Mě zajímá váš názor, máte pocit, že se vám podařilo přesvědčit zákonodárce, že 
stravenky skutečně jsou pro všechny výhodné? 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
No, já si myslím, že jsme nepřesvědčovali jenom my, že je především přesvědčovali odboráři a 
přesvědčovali je zaměstnavatelé a přesvědčovali i to, když se rozhlédnou po Evropě, protože to 
bychom trošku z té Evropy vystoupili, mám před sebou tady papír, kde vám můžu přečíst pětadvacet 
států evropských včetně všech států Evropské unie, kde stravenky velmi úspěšně fungují ... 
 



Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ale logicky se může projevit ... 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
... vzniklé v /nesrozumitelné/. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano, ale logicky se může objevit námitka, že to říkáte proto, aby stravenkové systémy dál existovaly, 
protože jinak, promiňte, zanikne důvod vaší existence. 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
No, tak samozřejmě my se uživíme jinak. Ale to si myslím, že opravdu přes nás by se ta argumentace 
hledat neměla. Já si myslím, že jedna z věcí, která se velice pomíjí v těch všech komentářích, které 
jsem zatím slyšel, je ta, že sice předkladatelé toho návrhu na zrušení té daňové ... toho daňového 
zvýhodnění, tak tam mluví o úspoře šest set až jedna miliarda ... šest set milionů až jedna miliarda v 
tomto roce. Ale nikdo už nemluví o tom, že prostě Vysoká škola ekonomická se tímto problémem v 
loňském roce velice intenzivně zabývala a vypočítali, že stát realizoval jedna celá devět miliardy zase 
naopak na vyšším výběru DPH a tak dále. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Já se moc omlouvám, pane Filipe, já se omlouvám, ale zase to trošičku možná posouváte jinam. 
Dovolte mi poslední ... 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
Neposouvám. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Dovolte mi poslední otázku, a prosím o velmi stručnou odpověď. Proč by stát nemohl umožnit dávat 
rovnou peníze na stravování v nějaké jiné formě, ve formě daňových odpočtů, proč tam musí být ty 
stravenky jako, řekněme, určitý mezikrok? 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
No, na to se opravdu velmi stručně odpovědět nedá. To bych vám tady mohl vysypat patnáct 
argumentů. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
To, prosím, nedělejte. 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
Jeden z prvních je, že bychom úplně odešli od toho, bych řekl, věcného záměru zákonodárce, protože 
ty stravenky, ať se to líbí komu nebo ne, tak prostě z devadesáti osmi procent slouží k nákupu jídla, a 
jestli bude jenom daňový odpočet, tak prostě to bude neznamenat vlastně nic. A vlastně se tady otevře, 



bych řekl, plné pole na zneužívání. A ještě bych řekl jednu věc. V roce 2005 se začalo velmi uvažovat 
o tom, jestli nenahradit prostě stravenky nějakým finančním příspěvkem. Velice rychle se od toho 
odešlo, protože by to byl několikanásobný zátěž pro státní rozpočet, bylo by to odchod prostě od toho 
věcného záměru zákonodárce. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane Filipe, děkuju vám. Já myslím, že jste to vysvětlil naprosto srozumitelně. Děkuju vám pěkně. Na 
shledanou. 
 
Vladimír FILIP, místopředseda Asociace provozovatelů stravenkových systémů 
-------------------- 
Děkuju. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
A téma stravenek ještě jednou s ekonomem, hostem je Lubomír Lízal z Národohospodářského ústavu 
Akademie věd. Dobrý večer i vám. 
 
Lubomír LÍZAL, ekonom, Národohospodářský ústav AV ČR 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Vypadá to, že celá debata okolo stravenek je debatou o stravování. Neměla by to být spíš debata o 
daňových úlevách obecně? 
 
Lubomír LÍZAL, ekonom, Národohospodářský ústav AV ČR 
-------------------- 
No, nepochybně, protože si myslím, že pokud bychom třeba zvýšili odpočet na neodečitatelnou 
položku všem zaměstnancům, tak dosáhneme naprosto stejného efektu a navíc všichni budou mít 
volbu mezi tím, jestli si zvolí stravování, řekněme, přímo v podniku nebo budou chodit někam mimo 
podnik. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Před pár lety politici mluvili, včetně prezidenta Klause, o, cituji: " ... zaplevelení Česka nejrůznějšími 
daňovými úlevami". Jaká je podle vás v této otázce situace dneska? 
 
Lubomír LÍZAL, ekonom, Národohospodářský ústav AV ČR 
-------------------- 
No, nelepší se. Pokud se podíváte na vývoj daňových výjimek od roku 92, kdy vlastně vznikl náš 
zákon o dani z příjmů a ostatních, ostatních daních, tak neustále se počet výjimek zvyšuje. Vlastně ta 
redukce je velmi malá, stejně tak délka zákona, měřená třeba počtem slovem narostla 
několikanásobně. Čili vlastně náš daňový systém začíná být složitý ne z hlediska toho, jak se daň 
počítá, ale z hlediska toho, že existují výjimky z výjimek nebo v podstatě ustanovení, která se obtížně 
vykládají. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
A vidíte snahu současné vlády počet těch daňových výjimek snížit, anebo ne? 



Lubomír LÍZAL, ekonom, Národohospodářský ústav AV ČR 
-------------------- 
No, tak já si myslím, že toto je třeba příklad toho, kdy se jedná ... kdy se odstraní jedna, jedna z těch 
výjimek. Ale myslím si, že pokud bychom skutečně chtěli ten daňový zákon dobře zjednodušit, tak to 
bude chtít to překopat od začátku. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Poslední otázka, citát: "Pokud chce ODS i koalice hovořit o zjednodušování daní a o daňové reformě, 
tak to bez bolestivých návrhů na straně daňových úlev a odečitatelných položek nepůjde. Další prostor 
pro snižování daňových sazeb prostě není." To řekl premiér Mirek Topolánek. Váš komentář k těmto 
slovům. 
 
Lubomír LÍZAL, ekonom, Národohospodářský ústav AV ČR 
-------------------- 
Tak vždycky můžeme najít jakousi formu toho, jak vyvážit, řekněme, možnost získat nějaké daňového 
zvýhodnění, kde ten stát skutečně si myslí, že to je dobře. Třeba to jsou odpočitatelné položky na děti 
nebo podobná, nebo podobná ustanovení. A zase určitě množství toho, že kde naopak ten systém je 
zbytečně složitý a nejedná se tedy, řekněme, o daně z příjmů fyzických osob, ale zejména o daně z 
příjmů podniků. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Děkuju vám, že jste přišel do Událostí, komentářů. Díky a na shledanou. 
 
Lubomír LÍZAL, ekonom, Národohospodářský ústav AV ČR 
-------------------- 
Na shledanou. 
 
Jakub ŽELEZNÝ, moderátor 
-------------------- 
Další dnešní události ve zkratce. Slovo má kolegyně Zina Plchová. 
 
 
 


